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„Să vă iubiţi unul pe altul! Precum Eu v-am 
iubit pe voi, aşa şi voi să vă iubiţi unul pe 
altul!”  (Ioan 13,34) 
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f. Paramon a trăit în secolul al III-lea, în 
timpul domniei lui Deciu. Achilin, dregă-

torul Răsăritului, a poruncit către 370 de 
creştini să jertfească zeului Poseidon. Pentru 
că aceştia au refuzat, au fost ucişi. În vremea 
pătimirii acestora, a trecut pe lângă ei Para-
mon, un creştin, care a strigat către Achilin: 
„O, cât de mulţi drepţi sunt înjunghiaţi fără 
vină, de necuratul voievod, pentru că nu se 
închină idolilor lui celor fără de suflet şi muţi". 
La auzul acestor cuvinte, Achilin a poruncit 
ca Paramon să fie ucis cu suliţa.Înainte de a 
primi moartea, a fost supus la mai multe 
chinuri.  
     Maine, 30 noiembrie, facem pomenirea 
Sfantului Apostol Andrei (dezlegare la 
peste). 

al Universităţii Ortodoxe "Sf. Tihon" din Mos-
cova, remarcă în volumul "Duhovnicul şi 
ucenicul" publicat de Editura Sophia în 2009: 
„Însă ce este mult întristător în viaţa Bisericii 
noastre este faptul că poţi vedea venind la 
biserică oameni de un anumit nivel care însă, 
la un moment dat, se opresc şi nu mai pot să 
meargă mai departe. Iar nivelul la care s-au 
oprit nu este chiar aşa de înalt. De obicei, 
acesta este nivelul oamenilor care nu săvîr-
şesc păcate de moarte, nu desfrînează, nu 
beau, nu fură, nu practică magia, nu-şi bat 
părinţii, nu înjură, poate chiar nu fumează. 
Se împărtăşesc des, însă dacă iei aminte la 
ei, nu vei vedea vreun om care să sporeas-
că, care să meargă din putere în putere, care 
să se apropie de Hristos. Au terminat doar 
începutul lucrării, ceva pregătitor..."  […] 
     Dumnezeu nu ne-a creat pentru a fi mai 
buni decît alţii, ci pentru a fi dumnezei prin 
har. Orice altă ţintă în viaţa creştinilor este 
dezamăgitoare. Iar Dumnezeu, văzînd rîvna 
noastră, va face pogorămînt şi va coborî şi 
mai aproape de noi, cei care nu reuşim să 
urcăm. De aceea şi pe acel tînăr dregător 
Iisus "l-a privit cu drag" (Marcu 10, 21). Cu 
drag ne priveşte şi pe noi pentru că îndrăz-
nim să credem că se poate mai mult pentru 
viaţa noastră, că nu trebuie să ne oprim într-
un echilibru de ordin moral.  
 

Pr. Constantin Sturzu  
www.doxologia.ro 

Iisus a privit cu drag 
vorbă din popor spune că nu iei nimic 
cu tine în groapă. Adică, indiferent de 
cîte averi sau bunuri ai acumulat în 

viaţă, la moarte le laşi pe toate aici, neputînd 
să treci dincolo nici măcar propriul trup, pe 
care îl lepezi ca pe o haină în mormîntul în 
care vei fi aşezat. A lua ceva cu noi dincolo, 
pe lumea cealaltă e tot atît de greu pe cît îi 
este unei cămile să treacă prin urechile unui 
ac, adică imposibil. Această comparaţie o 
face Domnul atunci cînd vorbeşte despre cît 
de greu le este celor ce-şi lipesc inima de 
averi să intre în Împărăţia lui Dumnezeu. 
Locul îl găsim în fragmentul evanghelic ce se 
va citi mîine în biserici (Luca 18, 18-27). 
     Un dregător bogat îi cere lui Hristos să-i 
spună ce să facă pentru a moşteni viaţa de 
veci. După ce află că a împlinit toate porunc-
ile pe care le-a dat Dumnezeu evreilor prin 
Moise, că avea deci o viaţă curată din punct 
de vedere moral, primeşte o "lovitură" neaş-
teptată: Învăţătorul Iisus îi spune că totuşi îi 
mai lipseşte un lucru, acela de a se lepăda 
de averile sale în folosul celor săraci. Lucru 
ce îl întristează pe tînărul dregător, "căci era 
foarte bogat". Iar tradiţia consemnează faptul 
că a avut nevoie de un an de zile pentru a 
împlini această ultimă poruncă a Domnului, 
un an de zbatere şi frămîntare interioară, la 
capătul căruia a biruit gîndul de a asculta 
întrutotul de Cuvîntul lui Dumnezeu. A vîndut 
averile sale şi a împărţit banii săracilor, apoi 
s-a adăugat grupului de ucenici care îl urmau 

pe Iisus, iar mai tîrziu a devenit episcop un-
deva în Asia Mică. O poveste, ar spune omul 
tributar producţiilor cinematografice holly-
woodiene, care are happy-end, chiar dacă 
după ceva suspans. 
     Cum se termină însă poveştile noastre de 
viaţă, ale celor care căutăm, precum acel 
dregător, viaţa cea veşnică? Există şi pe tra-
seul nostru duhovnicesc un moment în care 
să ne întîlnim cu o poruncă divină ce ne în-
tristează sufletul? Pe care simţim că nu sun-
tem în stare să o împlinim? Cu siguranţă, da. 
Desigur, nu tuturor li se cere să renunţe la 
toată averea şi la toate obligaţiile lumeşti şi 
să urmeze lui Iisus. Această chemare este 
adresată mai ales călugărilor. Dar pentru fie-
care există ceva ca o barieră, ca un plafon 
pe care îl atinge şi de care, dacă ar avea cu-
rajul de a-l străpunge, ar ţîşni cu putere către 
Lumină. 
     Cei mai mulţi dintre credincioşii constanţi, 
practicanţi, împlinesc în general poruncile. 
Postesc, merg duminica la biserică, se roagă 
zilnic. Dar cei mai mulţi ajung la un nivel la 
care intervine un soi de automulţumire. Ceva 
cam în genul celeia pe care o încerca fariseul 
care arăta cu degetul către un vameş păcă-
tos rostind cunoscutele cuvinte: 
"Dumnezeule, Îţi mulţumesc că nu sînt ca 
ceilalţi oameni, răpitori, nedrepţi, adulteri, sau 
ca şi acest vameş"(Luca 18, 11). Comentînd 
situaţia vieţii duhovniceşti a creştinilor de 
astăzi, protoiereul Vladimir Vorobiev, rector 
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Duminica a 30-a după Rusalii 
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„Stăruieşte, prietene, şi Harul va veni mai des, 
tot mai des, până te va locui permanent” (I)  
7. Iertarea 
 

„De aceea îţi zic: Iertate sunt păcatele ei 
cele multe, căci mult a iubit” (Luca 7, 74) 

 
ând am început aceste „Cuvinte”, tinere 
prieten, la primul din cele şapte nici nu 
te cunoşteam. Ştiam despre tine că 

exişti, că aspiri spre ceva ce lumea nu-ţi poate 
da, şi te-am chemat, ca pe fratele meu necu-
noscut, să-ţi arăt o cale nouă pe care să păş-
eşti. Ţi-am vorbit despre Hristos şi despre Bi-
serica Lui, despre un cer şi un pământ nou, 
despre moarte şi înviere şi, mai presus de 
toate, despre iubirea lui Iisus pentru tine. 
     Dar acum îţi spun frate, nu doar semen al 
meu; te iubesc, nu cu o iubire abstractă care 
îşi caută obiectul, ci cu iubirea care a găsit, 
fiindcă te cunosc şi eşti în inima mea, aşa cum 
şi eu sunt în inima ta. Căci dacă ai venit aici ca 
să mă asculţi de mai multe ori, ai făcut-o pen-
tru că ai auzit glasul lui Iisus, acel glas irezisti-
bil care te-a trezit din amorţeala ta materialistă 
şi din letargia ateistă în care zăceai. Ai auzit 
când Iisus ţi-a spus: „Vino la Mine!”. Şi când te
-ai întors la el, ţi-a pus inel în degetul tău şi 
încălţăminte nouă în picioarele tale, şi pe 
umeri haina cea mai bună (Luca 15, 20-24). 
Fiindcă veneai rănit şi sângerând. 
     Înaintea ochilor tăi, orbi până atunci, s-a 
aprins o lumină mai ademenitoare decât orice 
cântec de sirenă al lumii. Şi ai lăsat departe în 
urma ta ţara de secetă a necredinţei şi roşco-
vele (Luca 15, 14-17) pe care le mâncaseşi 
până atunci. Ai uitat de dascălii tăi, care îţi 
spuneau că aceasta este singura hrană şi că 
fără de ea vei muri. Şi ai auzit atunci cuvântul 
lui Iisus, care îţi spunea: „Nu numai cu pâine 
va trăi omul, ci şi cu tot cuvântul care iese din 
gura lui Dumnezeu”(Matei 4, 4). Prietene, 
când oare ai ajuns să te hrăneşti cu cuvântul 
lui Dumnezeu? Şi totuşi asta faci! Pentru acest 
cuvânt ai renunţat la odihna ta, la pacea ta 
comodă, ai înfruntat obstacole şi interdicţi şi ai 
venit aici, să te hrăneşti cu cuvântul lui Hristos. 
Cinste ţie, prietene! Dumnezeu îţi va dărui 
cuvântul şi harul Său, şi ţi-l va dărui din bel-
şug, pentru că este scris: „Că oricine cere, ia; 
cel care caută, află; celui care bate, i se va 
deschide” (Matei 7, 8). 
     Pentru această cerere stăruitoare a ta, cu-
rajosul meu prieten, Iisus te va răsplăti. Fi-
indcă ai avut curajul să lupţi cu o obişnuinţă şi 
cu o inerţie care te făcuseră prizonierul lor; 
fiindcă ai avut curajul să rupi barajul interdic-
ţiilor pe care ţi le-a impus, ca pe un baraj de 
netrecut, ideologia marxistă, crezând că postu-
latele de autoritate nu au nevoie de demon-
straţie şi că autoritatea ar putea suplini cred-
inţa; fiindcă ai avut curajul ca, o dată ieşit de 
sub servitutea acestor doctrine, să mergi spre 
ceea ce ţi se contura în faţă ca o iubire tangi-
bilă. Şi cu cât ai înaintat, cu atât ai înţeles mai 
bine că această iubire infinită şi crucificată 
strălucea pentru tine, omule unic şi irepetabil, 

cum te-am mai numit cândva. Pentru acest 
curaj al tău ai primit iertarea. Nu simţi oare în 
tine duhul acesta al dragostei, al liniştii care s-
a instalat în sufletul tău, siguranţa cu care pă-
şeşti pe noul drum al ascultării de Hristos? 
Este harul lui Dumnezeu, care vine la tine. Mai 
întâi, acest har te vizitează rar. Atunci când, 
rugându-te, vei simţi un fior de o clipă tre-
cându-ţi prin inimă, ca o bucurie inefabilă, 
atunci când, îngenuncheat fiind, vei simţi o 
duioşie inexplicabilă în suflet şi o nevoie impe-
rioasă de a plânge, să ştii că te vizitează Ha-
rul. 
     Stăruieşte, prietene, şi Harul va veni mai 
des, tot mai des, până te va locui permanent. 
Atunci vei cunoaşte starea de har continuă şi 
pacea interioară, a cărei sursă este iertarea 
acordată de Hristos şi care se preface într-o 
bucurie spirituală iradiind invizibil prin toţi porii 
fiinţei tale. Şi vei cunoaşte fericirea de a fi 
iertat şi de a ierta. Căci viaţa noastră este dură 

atâta vreme cât materia reprezintă cerul şi 
pământul nostru, iar duhul nostru rămâne orb 
atâta vreme cât ateismul este religia noastră. 
Şi dacă există totuşi ceva care te salvează, 
prietene, chiar în perioada chemării tale la 
Hristos, înainte ca sufletul tău să fi fost inundat 
de lumina credinţei, acel ceva este bucuria de 
a ierta şi a fi iertat. „La vie en commun est 
dure. Il faut savoir se faire pardonner” (Viaţa în 
comun este dură. Trebuie să ştii să te faci 
iertat.). Nu numai să ierţi, ceea ce ţi-ar oferi 
satisfacţia orgolioasă a bunătăţii, ci să ştii să 
te faci iertat, ceea ce este echivalentul absolut 
al umilinţei [smereniei]. 
     Îmi amintesc că ţi-am vorbit despre Iisus şi 
despre Biserica Lui ca despre o instituţie 
sfântă, ca despre o realitate spirituală pe pra-
gul căreia te afli de mult. Dar abia acum ai 
reuşit să rupi zecile de fire invizibile ale unor 
concepţii care te trăgeau înapoi. Ţi-am vorbit 
despre bisericile presărate pe pământul 
acestei ţări, pe care călcăm cu picioare vesele 
sau îndurerate, şi ţi-am arătat că am rezistat 
prin veacuri de umilinţă, dar şi de slavă, prin 
credinţa noastră ortodoxă indestructibilă. Că 
dragostea de pământ şi legătura de sânge şi 
de limbă s-au exprimat în istoria vie, adevă-
rată, prin bisericile ridicate de voievozi şi de 

pârcălabi – literă de piatră, pe care vremea nu 
o poate şterge. Iar dacă acum vedem o 
biserică dărâmată, pentru ca în locul ei să se 
ridice o cârciumă, spunem: „NU!”, cu toată du-
rerea sufletului nostru, împotriva celor ce cred 
că dărâmând biserici şi interzicând – în presă, 
în şcoli şi în inimi cuvântul lui Dumnezeu, L-au 
desfiinţat pe Acela din a Cărui milă trăim şi 
durăm. 
     Ţi-am vorbit de libertatea ta în Hristos şi 
despre cum trebuie s-o foloseşti. Ţi-am arătat 
că mineralele nu cunosc nici moarte, nici viaţa, 
decât prin analogie, ci numai starea de fapt; că 
animalele cunosc viaţa şi moartea, dar incon-
ştient; dar tu, tinere, omule, cunoşti şi moartea 
şi viaţa şi, mai presus de ele, învierea, oricât ţi 
s-ar fi interzis să crezi în ea. Căci Hristos te-a 
chemat la îndumnezeire. Nu la condiţia de sim-
plă vieţuitoare, nici măcar la simpla condiţie de 
om, ci te-a ridicat deasupra condiţiei umane, 
când a zis: „Părinte, voiesc ca unde sunt Eu, 
să fie împreună cu Mine şi aceia pe care Mi i-ai 
dat” (Ioan 17, 24). Acestea sunt lucrurile pe 
care ţi le-am spus, tânărul meu prieten, şi 
multe asemenea, cu toate cuvintele lui Hristos. 
Şi pentru aceasta m-au urât fraţii mei, iar ţie ţi 
s-a interzis să vii să mă asculţi; ţie, care însetai 
după cuvântul lui Dumnezeu şi care voiai să 
ştii dacă eşti condamnat total sau ai fost ales 
de cineva pentru un destin mult mai înalt, pen-
tru înviere. Ţi s-au închis porţile şi ţi s-au ridicat 
în faţă ziduri de oprelişti. 
     Ţie, care scriai într-una din scrisorile tale 
căci orice scrisoare de la unul dintre voi vă 
exprimă pe voi toţi – despre pornirea voastră 
de a căuta ceea ce transcede materia, de a 
depăşi imanentul astăzi zeificat, despre toată 
nădejdea voastră de a păşi pe calea adevăru-
lui şi despre bucuria de a-L fi întrezărit pe Cel 
ce Însuşi este Adevărul, Calea şi Viaţa. Îmi 
scriai cu câteva zile în urmă: „Ce bucurie să 
auzi vorbindu-se despre Dumnezeu şi despre 
lume, alta decât cea a materiei, de la o catedră 
laică şi de către un profesor laic! Era un vis în 
care nu putea crede. Şi să înţelegi că omul 
acela laic era iluminat de un duh de credinţă 
pe care nu-l făcea cunoscut nu numai prin 
cuvinte, ci şi prin toată lumina care iradia din 
fiinţa lui. De aceea, aproape că vă invidiez pe 
voi, teologii, care ştiţi şi cunoaşteţi şi trăiţi ceea 
ce noi nu cunoaştem şi nu ştim, dar spre care 
întreaga noastră fiinţă aspiră”… 
     Sau tu, tinere profesor de 35 de ani, care 
spuneai: „Mi-am petrecut toţi anii aceştia de 
învăţământ scoţând cu bâta elevii din biserici. 
Acum însă am înţeles ce-i aducea acolo şi de 
ce reveneau la biserică, iertându-mă. Înţeleg 
acum că dacă voi, nişte copii din anul întâi de 
Seminar, credeţi atât de tare şi ştiţi atâtea 
lucruri despre adâncurile fiinţei umane şi de-
spre o lume pe care eu am interzis-o elevilor 
mei, eu trebuie să cred mai mult decât voi”. 
     Nu ne amintesc oare aceste cuvinte de 
convertirea lui Pavel de pe drumul Damascu-
lui?  

(Va urma) 
 
 
 
 
 
 
 
Căci, dacă admitem cu Albert Camus, că fie-
care om trece măcar o dată în viaţă prin Mun-
tele Măslinilor, tot aşa trebuie să admitem că 
fiecare dintre noi experimentează o dată dru-
mul Damascului, când glasul lui Iisus răsună şi 
pentru noi: „Saule, Saule de ce Măprigoneşti?
… Greu îţi este să izbeşti cu piciorul în 
ţepuşă!” (Faptele Ap. 9, 4-5). Nimeni nu este 
scutit de suferinţă. Dacă suferim, suferinţa să 
fie întru Hristos; dacă iertăm, să iertăm pentru 
Hristos! Dar adevărul să ne stea în faţă tot-
deauna. „Adevărul înaintea păcii”, cum îmi 
spunea un student de la Politehnică, auditor al 
acestor „Şapte cuvinte către tineri”; şi să 
înţelegem prin „pace” nu pacea lui Hristos de 
la Ioan 14, 27-29, nici răstimpul între două 
războaie, cum îi plăcea să spună lui Nicolae 
Titulescu, ci acea comoditate sufletească şi 
materială pentru care călcăm în picioare prin-
cipiile şi dreptatea, acea stare de toleranţă 
care ne ajută să ne culcăm în fiecare seară cu 
un compromis în inimă şi să ne trezim cu un 
compromis nou sub pernă. Şi acum voi citi 
declaraţia unui student de la Teologie, în legă-
tură cu aceste „Şapte cuvinte”. 
 
Pentru că s-au luat astfel de declaraţii scrise, 
la Institutul Teologic, forţându-se mâna şi con-
ştiinţa. Se ştie ce înseamnă o declaraţie scrisă, 
ce sursă de teamă şi de teroare [poate consti-
tui ea], aşa cum s-a întâmplat în câteva cazuri. 
Din numărul declaraţiilor date am ales una, 
pentru că este mai limpede (nu mai dreaptă, 
căci toate sunt la fel de drepte): „…declar că în 
ziua de miercuri, 12 aprilie a.c., la orele 21, am 
audiat <Al şaselea cuvânt către tineri> rostit de 
părintele Gh. Calciu-Dumitreasa în pridvorul 
Bisericii Radu-Vodă din Bucureşti. De aseme-
nea, am mai audiat şi al treilea şi al patrulea şi 
al cincilea cuvânt, dar în alte condiţii… Declar 
că am întâlnit la ultima, precum şi la celelalte 
predici ale sale, foarte mulţi studenţi de la Insti-
tutul Teologic, doctoranzi în Teologie, studenţi 
de la alte facultăţi, persoane pe care nu le mai 
văzusem niciodată şi foarte mulţi elevi semi-
narişti. Atmosfera din biserică a fost impre-
sionantă şi am trăit în mod real clipe de înăl-
ţare sufletească şi de reculegere. 
 
În privinţa conţinutului predicilor, mă declar 
întru totul de acord cu ideile expuse de părin-
tele profesor, care nu face decât să privească 
realist şi lucid problemele ce se cer privite 
astfel, respectând strict învăţăturile Bisericii 
Ortodoxe. Părintele profesor Gh. Calciu mi-a 
fost profesor mai mulţi ani la Seminarul Te-
ologic din Bucureşti, al cărui absolvent sunt, şi 
a contribuit în cea mai mare măsură la for-
marea noastră ca elevi şi adevăraţi slujitori ai 
Domnului Hristos şi ai Bisericii neamului”. 
 
Oare trebuie să mai adaug ceva? Poate doar 
omagiul meu pentru acest curaj al studentului 
respectiv şi al vostru, al tuturor celor care, 
călcând peste instinctul de conservare, aţi pus 
„adevărul înaintea păcii” şi aţi venit aici; sau 
poate bucuria pe care mi-au făcut-o celelalte 
declaraţii, scrise sau verbale, ca şi prezenţa 
voastră în această biserică; sau poate, în sfâr-
şit, umilinţa mea că sunteţi buni şi Îl iubiţi pe 
Iisus mai mult decât pe mine, căci, chiar fără 
să fiţi slujitorii Lui, nu aţi pregetat să sacrificaţi 
comoditatea voastră pentru a veni să vă expri-
maţi dragostea de Dumnezeu. Să ne rugăm 
pentru toţi fraţii noştri care ne iubesc şi care ne 
urăsc pe noi, care ne-au făcut bine şi rău, care 
ne-au iertat sau nu ne-au iertat. Noi toate să 
iertăm tuturor! Voi încheia, tinere prieten, acest 
ultim „Cuvânt” cu o spicuire din „Cuvântul” 
Sfântului Ioan Gură de Aur care se citeşte în 
noaptea Învierii în toate bisericile ortodoxe, 
căci vin Paştile, Ziua Învierii şi bucuria noastră, 
a tuturor. Atunci veţi afla că Hristos a înviat şi 
că noi toţi vom învia. 
 
Când spun că veţi afla, înţeleg că inima şi 
sufletul vostru va descoperi plenar această 
certitudine care era de mult în voi şi în virtutea 
căreia sunteţi aici. „…De a lucrat cineva din 
ceasul întâi, să-şi primească astăzi plata cea 
dreaptă; de a venit cineva în ceasul al treilea, 
mulţumit să prăznuiască; de a ajuns cineva în 
ceasul al şaselea, să nu se îndoiască nicide-
cum, căci cu nimic nu va fi păgubit; de a 
întârziat cineva până în ceasul al nouălea, să 
se apropie, nicidecum îndoindu-se; de a ajuns 
cineva în ceasul al unsprezecelea, să nu se 
teamă din pricina întârzierii, căci darnic fiind 
Stăpânul, primeşte pe cel din urmă ca pe cel 
dintâi, odihneşte pe cel din al unsprezecelea 
cea ca şi pe cel ce a lucrat din ceasul întâi. 
 
Pentru acesta intraţi toţi în biserica Domnului 
vostru; şi cei dintâi, ca şi cei din urmă luaţi 
plata. Înviat-a Hristos şi îngerii se bucură. În-
viat-a Hristos şi viaţa stăpâneşte. Înviat-a Hris-
tos şi nici un mort nu mai este în groapă”. V-
am citit aceste rânduri ca să le ştiţi. V-am citit 
acest „Cuvânt”, fiindcă vine Săptămâna Pati-
milor, în faţa căreia tot glasul amuţeşte. V-am 
citit acestea, ca să aflaţi că dacă în zilele care 
urmează vom trăi în duh şi în carne calvarul lui 
Hristos, pe culmea Golgotei ne aşteaptă Ier-
tarea şi Învierea. V-am citit aceste adevăruri, 
ca să vă amintiţi că neamul acesta românesc 
urcă de veacuri Golgota istoriei, refăcând 
neîncetat, în spirit, drumul lui Iisus şi an-
ticipând, prin credinţă, această înviere pe care 
tu, prietenul meu, fratele nostru, al tuturor, o 
aduci ca pe o făclie arzând în inima ta.  
 
Cuvânt rostit în Biserica Radu-Vodă, în cea de-
a șasea miercuri a Postului Mare, la 19 aprilie 
1978 
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